
نوبخت: اقتصاد ما لیبرالی نیست
رییس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اقتصاد ما لیبرالی 
نیست، گفت: اقتصاد ما دولت_بازار است و بنا به شرایط، میزان سهم 
دولت و یا بازار تغییر می کند.مرکز پژوهش های توسعه و آینده نگری 
سازمان برنامه و بودجه کشور، در سازمان برنامه و بودجه نشست علمی 
– تخصصی در خصوص »الگویی مناسب برای توسعه ایران« برگزار کرد. 
محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و بودجه که سخنران اصلی این 
نشست بود،  بیان اینکه در فرادست ترین سند یعنی سند چشم انداز 
موضوعی تحت عنوان »ایران در افق ۱۴۰۴ کشوری توسعه یافته« 
مطرح شده است، اظهار کرد: توسعه بر خلاف رشد بعد از جنگ جهانی 
دوم خلق شد. وی افزود: در سند ۲۰ ساله وقتی صحبت از توسعه یافته 
شدن ایران می شود. مشخصات جزیی این جامعه دوری از تبعیض، 
فقر، فساد، برخوردار از سلامت و ... از طریق برابری فرصت ها، بازتوزیع 
درآمدها، تامین اجتماعی و ... است.معاون رییس جمهور ادامه داد: فقط 
توسعه رشد اقتصادی، توسعه رشد اقتصادی همراه با عدالت و توسعه 
انسانی مدنظر ما نیست بلکه جمهوری اسلامی به توسعه انسانی دین 
تولید  انسانی دارای سه مولفه  نزدیک است.وی گفت: توسعه  محور 
سرانه، امید به زندگی و آموزش است که البته فرهنگ مبتنی بر دین 
نیز در این حوزه مدنظر است.نوبخت در ادامه با اشاره به اینکه اقتصاد ما 
نه لیبرالیستی و نه برنامه ای تمام دولتی است، گفت: اقتصاد جمهوری 

اسلامی مبتنی بر اسناد فرادستی یک اقتصاد دولت_بازار است.
وی افزود: اقتصاد دولت_بازار مبتنی بر ۵ مولفه مالکیت، مدیریت، 

محیط، جایگاه دولت و سازوکارهای بازار است.
نوبخت با اشاره به نقش دولت در توسعه ایران، اظهار کرد: یکی از 
نقاط اختلاف بین مکتب های مختلف در همه عرصه ها دولت است.
وی افزود: مهم ترین سند بالادستی ما قانون اساسی است که قانون 
اساسی به یک دولت با اختیارات وسیع و مسئولیت گسترده اعتقاد 
دارد.معاون رییس جمهور افزود: در جمهوری اسلامی دولت مبتنی بر 
اصول مختلف قانون اساسی، مسئولیت سنگین و گسترده ای دارد.وی 
با بیان اینکه البته نقش دولت گاهی متفاوت می شود، گفت:به عنوان 
مثال دولت دوازدهم و یازدهم با هم تفاوت دارند زیرا در دولت یازدهم 
تعادل بیشتری داشتیم و محیط کسب و کار آرام تر بود به گونه ای 
که در شهریور سال ۹۲، ۳۴ مصوبه برای عدم دخالت دولت در عرصه 
کسب و کار دادیم و قانون رفع موانع تولید را به مجلس دادیم.نوبخت 
ادامه داد: اما امروز نمی توان مثل دولت یازدهم رفتار کرد. با توجه به 
شرایط کنونی دولت نمی تواند کنار بکشد.وی گفت: مبنای پول ما 
ریال است اما حتی لبوفروش هم، خود را با قیمت ارز تنظیم می کند. 
متاسفانه دلار ارز جهان شمولی است که بر همه چیز سایه افکنده است.
نوبخت افزود: امروز صاحب آن ارز تصمیم گرفته اقتصاد ما را 
فروبپاشاند. نمی شود در این شرایط دولت کنار رود و توقع داشته باشد 

دست نامرئی آدام اسمیت بازار را تنظیم کند.
رییس سازمان برنامه و بودجه با یادآوری اینکه ور نظام اقتصادی 
دولت_بازار، میزان سهم دولت در اقتصاد بستگی به شرایط دارد، اظهار 
کرد: در ایران مردم چقدر تیم ملی را تقدیس می کنند و مورد حمایت 
قرا می دهند اما حالا که نوبت حمایت از پول ملی است به پول ملی 

حمله می برند و به سمت دلا می روند.
وی افزود: در این صورت پول ملی بس ارزش و تبدیل به کاغذ 
می شود. اگر می خواهید پول ملی ارزش داشته باشد نباید انقدر پول 
ملی را با ارز عوض کنید.نوبخت گفت: ما اعلام کردیم حمایت کنید اما 
نگاه کنید که چه کمپین هایی برای تمسخر تشکیل شد. می گفتند 
بفرمایید این دلارهای ما را بگیرید به آقازاده هایتان بدهید. به واقع 
انسان متاسف می شود.وی تصریح کرد: اما در کشور همسایه ما ترکیه 
دیدیم که چه اتفاقی افتاد مردم حتی به صورت سمبلیک اقدام به اتش 
زدن و پاره کردن دلارهایشان کردند زیرا می خواهند پول ملی شان 

ارزش داشته باشد.

پزشکیان در صحن مجلس: 

 دستاوردهای دفاعی خواب دشمنان را 
آشفته کرده است

نایب رئیس اول مجلس با اشاره به گزارش ارائه شده از وزیر 
آشفته  را  دشمنان  خواب  کشور  دفاعی  دستاوردهای  گفت:  دفاع، 
کرده است.مسعود پزشکیان نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی 
وزیر  با  غیرعلنی صبح  به جلسه  اشاره  با  و  علنی  آغاز نشست  در 
روز  ماه  مرداد   ۳۱ آستانه  در  جلسه  این  در  داشت:  اظهار  دفاع 
صنایع دفاعی، وزیر محترم دفاع به همراه فرماندهان و  مسئولان 
این وزارتخانه در مجلس شورای اسلامی حضور یافتند و گزارشی 
اقدامات  و  دفاع  وزارت  در  ما  عزیزان  های  تلاش  و  دستاوردها  از 
این  در  افزود:  کردند.وی  ارائه  گرفته  انجام  که  شایسته ای  بسیار 
نشست نکاتی هم از سوی نمایندگان مطرح شد؛ این دستاوردهایی 
که امروز داریم نشان می دهد خوابی که دشمنان برای کشور ما 
دیده اند آشفته است و دیگر به این راحتی نمی توانند طمع تجاوز 
باشند.نایب رئیس اول مجلس شورای  به کشور و خاک ما داشته 
با  و  گمنامی  با  که  عزیزان  این  همه  از  ما  کرد:  تصریح  اسلامی 
کمترین امکانات بیشترین دستاوردها را برای کشورمان ایجاد کرده 
اند تشکر و قدردانی می کنیم. ما در مجلس شورای اسلامی قطعا هم 
در کمیسیون امنیت ملی و هم در کمیسیون های برنامه و بودجه و 
اقتصادی تلاش خواهیم کرد تا برای امسال و سال بعد هر کاری از 

دستمان بربیاید برای تقویت قدرت دفاعی انجام دهیم.

اردوغان خطاب به آمریکا: خیلی زود 
می فهمید اشتباه کردید

رجب طیب اردوغان، رئیس جمهور ترکیه با اشاره به بحران لیر 
در این کشور گفت حمله به اقتصاد ترکیه هیچ فرقی با حمله به 
پرچم آن را ندارد. وی همچنین خطاب به آمریکا گفت: به زودی 
می فهمید اشتباه کرده اید.به گزارش خبرگزاری رویترز، رجب طیب 
گفت: هدف  قربان  عید  مناسبت  به  ترکیه  رئیس جمهور  اردوغان، 
ترکیه و مردمش است.وی  زانو در آوردن  به  ارزی  اخیر  از بحران 
افزود: کسانی که فکر می کنند از طریق ارزش ارز ترکیه مردم ما 
را به تسلیم شدن وادار می کنند بدانند به زودی می فهمید اشتباه 
کردید.او با بیان اینکه حمله به اقتصاد ترکیه هیچ فرقی با حمله 
به پرچم آن ندارد، تاکید کرد که ترکیه توان و قابلیت غلبه بر این 
بحران را دارد.اردوغان اعلام کرد: حمله به اقتصاد کشورمان همانند 
حمله به اذان و پرچم کشورمان است و هیچ فرقی ندارد. هدف به 

زانو درآوردن ملت ترکیه  است.
تاکنون  ترکیه  گفت:  قربان  عید  مناسبت  به  پیامی  در  وی 
در  سالیان گذشته چه  در طول  است  توانسته  که  ملتی  به خاطر 
با  و  باشند  متحد  یکدیگر  با  بد  روزهای  در  چه  و  خوب  روزهای 
خود  حیات  به  ایستاده اند،  مشکلات  برابر  در  صدا  یک  و  وحدت 

ادامه داده است.
او افزود: امروز نیز ملت ترکیه باید چنین موضعی از خود نشان 
دهند و حملات انجام شده علیه اذان و پرچم کشورمان را با عزمی 

راسخ با قاطعیت و با هوشیاری پشت سر بگذارند.

مشاور وزیر کشور :

 وزارت کشور نقشی در صدور مجوز 
تجمع اخیر قم نداشت

در صدور  نقشی  کشور  وزارت  کرد:  اعلام  کشور  وزیر  مشاور 
مجوز تجمع در اماکنی مانند دانشگاه و مساجد و حوزه های علمیه 
ندارد.روح الله جمعه ای مشاور وزیر کشور با اشاره به برخی اعتراضات 
نسبت به نقش وزارت کشور در برگزاری تجمع اخیر در حوزه علمیه 
و  برگزار شد  علمیه  در داخل محوطه حوزه  تجمع  این  قم گفت: 
قانون تکلیف صدور مجوز برای برگزاری اینگونه تجمعات در محیط 
های سربسته مانند مساجد و دانشگاه ها را بر عهده وزارت کشور 
ابتدا  بود  قرار  تجمع  این  افزود:  کشور  وزیر  است.مشاور  نگذاشته 
بیرون از محوطه برگزار شود که وزارت کشور با آن مخالفت کرد و 

از برگزاری و تداوم آن در بیرون از محوطه جلوگیری شد.

انقلاب  معظم  رهبر  خامنه ای  الله  آیت  حضرت 
اسلامی در پیامی به حجاج بیت الله الحرام، تعیین یک 
برای  نمادی  را  حج  فریضه  انجام  برای  دائمی  میعادگاه 
وحدت مسلمانان و امت سازی اسلام دانستند و با اشاره 
به سیاست جنگ افروزانه آمریکا در میان مسلمانان تأکید 
با هوشیاری این سیاست شیطانی را خنثی  باید  کردند: 
کرد و حج و برائت از مشرکان، زمینه ساز این هوشیاری 

است.
متن پیام رهبر انقلاب اسلامی که صبح امروز حجت 
و  فقیه  ولی  نماینده  قاضی عسکر  المسلمین  و  الاسلام 
را در صحرای عرفات قرائت  ایرانی آن  سرپرست حجاج 

کرد، به این شرح است:
بسم الله الرّحمن الرّحیم

آله  و  المصطفی  رسوله  علی  الصّلاة  و  لّله  الحمد  و 
اذَِّن  وَ  تعالی:   الّله  قال  الاخیار.  صحبه  و  الابرار  الاطهار 
فیِ النّاسِ باِلحَجِّ یأَتوکَ رِجالًا وَ عَلی کُلِّ ضامِرٍ یأَتینَ مِن 
کُـلِّ فَجٍّ عَمیقٍ × لیَِشهَدوا مَن ـافِ ـعَ لهَُم  وَ یذَکُرُوا اسمَ اللهِ 

فیِّ ایَاّمٍ مَعلومات.
این آهنگ عرشی همچنان دلها را فرامیخواند و از 
محور  بر  آمدن  گرد  به  را  بشریتّ  دورانها،  و  قرنها  فراز 
این  مخاطب  انسان،  آحاد  همه ی  میکند.  دعوت  توحید 
فراخوان ابراهیمی و مفتخر به آنند؛ اگرچه گوشهایی آن 
آن  از  و جهالت،  غفلت  زیر حجاب  دلهایی  و  نشنوند  را 
این  در  ورود  کسانی صلاحیّت  اگرچه  و  بمانند،  محروم 
ضیافت جهانی و همیشگی را در خود فراهم نکنند و یا به 

هرجهت توفیق آن را نیابند.
در  و  گشته  برخوردار  موهبت  این  از  شما  اکنون 
عرفات  نهاده اید.  قدم  الهی  میهمانسرای  امن  وادی 
و  مسجدالحرام  بیت،  و  مروه  و  صفا   ، منیٰ و  مشعر  و 
مشاعر،  و  مناسک  این  همه ی  جای جای  مسجدالنّبی، 
روحی  عروج  و  معنویتّ  زنجیره ی  از  قطعه ای  هریک 
و  دانسته  را  توفیق  این  قدر  که  است  برای حج گزاری 
از آن برای طهارت خود بهره گیرد و برای بقیّه ی عمر 

خود توشه بردارد.
نکته ی مهمّی که هر انسان اندیشه ورز را کنجکاو و 
حسّاس میکند، تعیین یک میعادگاه دائمی برای همه ی 
مردم و همه ی نسلها و در همه ی سالها، در یک نقطه ی 

معیّن و در یک محدوده ی زمانی واحد است. این وحدت 
زمان و مکان، یکی از رازهای اصلی فریضه ی حج است. 
بی شک یکی از برترین مصداقها برای »لیَِشهَدوا مَن ـافِ ـعَ 
لهَُم« همین دیدار سالیانه ی آحاد امّت اسلامی در کنار 
نماد  و  اسلامی  وحدت  رمز  این،  است.  خدا  خانه ی 
امّت سازی اسلام است که باید در زیر سایه ی بیت الّله قرار 
داشته باشد. خانه ی خدا متعلقّ به همگان است: سَ ـواءَّْ 

العـاکِفُ فیهِ وَ الب ـاد.
زمانی،  محدوده ی  این  در  و  مکان  این  در  حج، 
همیشه و در همه ی سالها، با زبان رسا و منطق آشکار، 
مسلمانان را به اتحّاد فرامیخواند. و این در نقطه ی مقابلِ 
و  دورانها  همه ی  در  که  است  اسلام  دشمنان  خواست 

برابر  به صف آرایی در  را  این دوران، مسلمانان  بویژه در 
رفتار  به  امروز  میکنند.  و  میکرده اند  تشویق  یکدیگر 
آمریکای مستکبر و جنایتکار بنگرید. سیاست اصلی آن 
خواست  است.  مسلمین، جنگ افروزی  و  اسلام  برابر  در 
دست  به  مسلمانان  کشتار  آن،  خباثت آلود  تلاش  و 
یکدیگر است. ظالمانی را به جان مظلومانی انداختن، از 
مظلوم  جناح  او  دست  به  کردن،  پشتیبانی  ظالم  جناح 
را بیرحمانه سرکوب کردن، و آتش این فتنه ی هولناک 
را همواره تیزوتند کردن. مسلمانان باید هشیار باشند و 
این سیاست شیطانی را خنثی کنند. حج زمینه ساز این 
هشیاری است، و این است فلسفه ی برائت از مشرکان و 

مستکبران در حج.
یاد خدا روح حج است. در همه حال دلهای خود را با 
این باران رحمت، زندگی و نشاط بخشیم و توکّل و اعتماد 
به او را که اصل و سرچشمه ی قدرت و شکوه و عدل و 
دراین صورت  کنیم.  ریشه دار  خود  دل  در  است،  زیبایی 
بر کید دشمن پیروز خواهیم شد. حجّاج عزیز! دعا برای 
امّت اسلامی و مظلومان را در سوریه و عراق و فلسطین و 
افغانستان و یمن و بحرین و لیبی و پاکستان و کشمیر و 
میانمار و دیگر نقاط فراموش نکنید و قطع دست آمریکا 

و دیگر مستکبران و ایادی آنان را از خداوند بخواهید.
والسّلام علیکم و رحمة الّل
سیّدعلی خامنه ای
۲۸ مردادماه۱۳۹۷
مصادف با ۷ ذی الحجّة 

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: آمریکا به تحریم های ضدایرانی اعتیاد دارد.
محمد جواد ظریف ، در مصاحبه ای اختصاصی با شبکه سی ان ان اظهار کرد:  

باور دارم یک نوع بیماری در آمریکا وجود دارد و آن اعتیاد به تحریم هاست.
وی افزود: حتی در زمان دولت اوباما، دولت آمریکا بیشتر بر حفظ تحریم های 

رفع نکرده تاکید داشت تا بر اجرای تعهداتش بر تحریم هایی که رفع شده بود.
وی در عین حال در این مصاحبه تاکید کرد که توافق هسته ای حتی با خروج 

دولت ترامپ نیز می تواند حفظ شود.
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در طول این مصاحبه اظهار کرد که 
آمریکا همچنان نفهمیده است که تحریم ها در تغییر جو سیاسی ایران بی تاثیرند.

وی در ادامه  صحبت هایش بیان کرد : ما احساس می کردیم که آمریکا، 
دشواری های  می توانند  تحریم ها  که  است  دریافته  ایران،  برابر   در  حداقل 
اقتصادی ایجاد کنند اما نمی توانند از طریق آنها به خواسته های سیاسی که 
از این مسئله  مدنظر دارند، دست یابند. من گمان می کردم که آمریکایی ها 

آگاهند اما در اشتباه بودم.
وی با بیان این که »آمریکا برای اقدامات حال حاضرش از همان تفکرات دهه 
۵۰ استفاده می کند«، اعلام کرد :  گمان می کنم که دولت آمریکا همچنان بر این 
باور است که در حال کار با دولتی است که بعد از کودتای سال ۱۹۵۳ در ایران 

منصوب کرد. آن ها باید از خواب ناز بیدار شوند.
در ادامه  این مصاحبه،  ظریف احتمال مذاکره با آمریکا را رد و بر حفظ توافق 

هسته ای ابراز امیدواری کرد.
وی با بیان این که »فشار متحدان اروپایی می تواند ترامپ را به تغییر عقیده 

وا دارد«، خاطرنشان کرد که آمریکا برای امضاکنندگان اروپایی توافق زورگویی 
می کند.

تجدیدنظر  هسته ای  توافق  در  ما   : گفت  کشورمان  خارجه  امور  وزیر 
امروزه  کند.  توافق هسته ای عمل  به  که  آمریکا می خواهیم  از  ما  نمی کنیم. 
دیگران  آمریکا  ایستاده اند.  تحریم ها  آن  برابر  در  آمریکا  متحدان  نزدیکترین 
را تحت فشار می گذارد. من به استفاده از واژه »زورگویی« علاقه ای ندارم اما 

آن ها دقیقا همین کار را می کنند.
وی در پاسخ به این سوال که آیا حسن روحانی، رئیس جمهور ایران می تواند 
از ملاقات تک نفره با دونالد ترامپ نفعی ببرد؟ با بیان این که »آن ها ابتدا باید به 
توافق هسته ای پیشین احترام بگذارند« در پاسخ به این سوال تاکید کرد: نه در این 
زمان که پیشرفت عظیم قبلی مان به راحتی دور انداخته شد. ما با توافق قبلی مان 

محک زدیم که آیا می توان به آمریکا اعتماد کرد و یا نه.
وی هم چنین در پاسخ به این سوال که  آیا توافق با مردی که کتاب ))هنر 
معامله(( را نوشته است، ممکن است؟ بیان کرد : به رئیس جمهور ترامپ بستگی 
دارد که آیا می خواهد کاری کند که ما باور کنیم او شریکی قابل اعتماد است یا 
نه. حال اگر ما با او وقت بگذرانیم و توافق دیگری را امضا کنیم، این توافق چه 
مدت ماندگار خواهد ماند؟ تا زمان پایان ریاست جمهوری او؟ تا زمان خروج او از 

محل عقد قرارداد؟
)منفی(  تاثیراتی  اینکه  با  فشار  دهه ها  که  کرد  اعلام  ادامه  در  ظریف 
 : افزود  وی  کرده اند.  مقاوم  فشار  به  نسبت  را  ایران  مردم  اما  داشته اند 
مردمی  به  تحریم ها  این  اگرچه  می زنند.  آسیب  همیشه  آمریکا  تحریم های 

آسیب می زنند که می خواهند دارو تهیه کنند. به مردمی که می خواهند غذا 
بخرند. آمریکا تکذیب می کند که پولی را هدف قرار داده که صرف سلامتی 
و کشاورزی می شود و می گوید که قیمت مواد غذایی به علت سومدیریت و 

فساد داخلی افزایش یافته است.
وی در ادامه با بیان این که »دهه ها فشار با این که تاثیراتی داشته اند اما مردم 
ایران را نسبت به فشار مقاوم کرده اند«  افزود : تحریم های آمریکا همیشه آسیب 
می زنند. اگرچه این تحریم ها به مردمی آسیب می زنند که می خواهند دارو تهیه 
کنند. به مردمی که می خواهند غذا بخرند. آمریکا تکذیب می کند که پولی را هدف 
قرار داده که صرف سلامتی و کشاورزی می شود و می گوید که قیمت مواد غذایی 

به علت سومدیریت و فساد داخلی افزایش یافته است.
وی ادامه داد: مشکلات اقتصادی حال حاضر – که باعث افت ارزش پولی و 
گاهی دوبرابری قیمت میوه و سبزی نیز شده – به خاطر اقدامات پیشگیرانه رخ 
داده اند. این تغییرات اقتصادی که در ایران شاهد هستید به این خاطر رخ داده اند 
که باید اقداماتی برای آمادگی برای آن روزها اتخاذ می شد. بدین شکل ما برای 

بدترین اتفاق  آماده خواهیم بود.
وزیر امور خارجه کشورمان همچنین در باره دیپلماسی با غرب اظهار کرد : ما 
وقت بسیاری صرف کردیم. چنین تصمیم سیاسی برای من، رئیس جمهور روحانی 
و دولت ایران اصلا آسان نبوده است. شاید ساعت ها مذاکره با وزیر امور خارجه 
آمریکا برای برخی از وزرای امور خارجه دیگر مایه اعتبار محسوب شود اما قطعا در 
ایران اینگونه نیست. دیپلمات ها برای همین کارها وجود دارند. برخی از وظیفه مان 

این است که برای مصلحت کشور انتقاد را به جان بخریم این وظیفه ماست.

موظف  تهران  در  خارجی  سفارتخانه های  گفت:  خارجه  وزارت  سخنگوی 
هستند که حقوق شهروندان ایرانی را با دقت رعایت کنند و خدمات لازم را ارائه 

دهند. 
بهرام قاسمی صبح روز دوشنبه در جمع خبرنگاران در پاسخ به سوالی در 
مورد اخبار منتشر شده مبنی بر بد رفتاری برخی از سفارتخانه های خارجی در 
تهران با شهروندان ایرانی از جمله دو سفارتخانه ایتالیا و آلمان و تجمع تعدادی از 
دانشجویان ایرانی خواهان تحصیل در ایتالیا در برابر سفارت این کشور در تهران 
در اعتراض به بدرفتاری کارکنان سفارت ایتالیا  با شهروندان ایرانی اظهار کرد: در 
مورد عملکرد سفارتخانه های  این دو کشور  در تهران، در ارتباط با نوع رفتار با 
شهروندان ایرانی گزارش هایی را دیروز دریافت کردم. در حال بررسی این موضوع 

هستیم و بعد از بررسی های لازم می توانیم قضاوت کنیم. 
حقوق  حفظ  تهران  در  خارجی  سفارتخانه های  به  ما  توصیه  گفت:  وی 

شهروندان ایرانی و ارائه  تسهیلات کنسولی مناسب و جامع  به آن هاست. 
سخنگوی وزارت خارجه کشورمان در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران در 
پاسخ به آخرین وضعیت دیپلمات بازداشت شده ایرانی در آلمان به اتهام تلاش 
برای انجام فعالیت های تروریستی در نشست منافقین در پاریس، تصریح کرد: 
متاسفانه کماکان این دیپلمات در بازداشت به سر می برد و سیر قضایی در این 
خصوص در حال دنبال شدن است. قاسمی با بیان این که »رایزنی های دو کشور در 
این ارتباط با جدیت دنبال می شود و امیدواریم که هرچه زودتر در این ارتباط به 
یک تفاهم جدی برسیم تا این دیپلمات کشورمان آزاد شود«، اظهار کرد: توقع ما 
این است که با سرعت عمل بیشتری اتفاق بیفتد. وی گفت: نهایتا موضوع روشن 
خواهد شد و آن ها متوجه خواهند شد که این موضوع یک اشتباه و سوء تفاهمی 
بیش نبوده است. این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین در پاسخ به سوالی در 
ارتباط با تلاش ایران جهت انتقال مقداری از منابع ارزی خود از آلمان به داخل 
کشور و بر مشکلاتی که در این زمینه به وجود آمده است، گفت: من از شما 

می خواهم که پرس وجو در مورد این سوال را از بانک مرکزی پیگیری کنید. 
وی همچنین در مورد اخبار منتشر شده در ارتباط با پروژه ایجاد خط راه 
آهن بین ایران، عراق و سوریه خاطر نشان کرد: در منطقه بین ما و همسایگان مان 
صرفه  دارای  که  ریلی  پروژه های  خصوص  به  حمل ونقل  پروژه های  پیگیری 
اقتصادیست وجود دارد. در این ارتباط پروژه های متعددی مطرح است که هر کدام 
مراحل خاص خود را طی می کند. در مورد برخی از آن ها در حال مذاکره و در مورد 

برخی از آن ها در حال رسیدن به توافق هستیم. 

قاسمی در پاسخ به سوال خبرنگاری مبنی بر این که اخباری منتشر شده 
تا  هستند  یکدیگر  با  مذاکراتی  انجام  حال  در  سعودی  عربستان  و  ایران  که 
سفارتخانه های دو کشور را در تهران و ریاض بازگشایی کنند، گفت: من از انجام 

چنین مذاکراتی تا این لحظه بی اطلاع هستیم. 
این دیپلمات ارشد کشورمان همچنین در مورد برخی از اخبار منتشر شده 
مبنی بر این که پوتین و ترامپ در نشست هلسینکی در فنلاند توافق کرده اند که 
ایران از سوریه خارج شود و واکنش ایران به این موضوع، تاکید کرد: همان طور که 
پیش از این گفته ام به نظرم نباید به برخی اخبار رسانه ای منتشر شده توجه کرد. 
در فضای کنونی این اخبار متناقض با هدف مشخصی منتشر می شود به خصوص 

اخباری که پیرامون مسائل خاصی است که ایران با آن مواجه است. 
وی با بیان این که »به نظر می رسد یک جریان جدی برای اثرگذاری در 
روابط ایران و روسیه در حال تلاش و فعالیت است«، گفت: آن ها تلاش می کنند 
با جریان سازی به نوعی همکاری های دو کشور در مورد مسائل منطقه از جمله 
سوریه را تحت الشعاع قرار دهند و در این ارتباط خبرسازی می کنند به نوعی که 
بر روی افکار عمومی مردم تاثیر گذاشته و یک فاصله ای را بین دو کشور همسایه 
القاء کنند. وی با تاکید بر این که »ایران به دعوت دولت سوریه به صورت مستشاری 
برای مبارزه با تروریست ها در این کشور حضور پیدا کرده است و تا زمانی که این 
دعوت ادامه داشته باشد همکاری های ایران با سوریه در این زمینه برقرار خواهد 
بود«، خاطر نشان کرد: ما اجازه نمی دهیم که دیگران با فضاسازی در روابط ما با 

کشورهای همسایه و پیرامونی مان ایجاد مشکل کند. 
سخنگوی وزارت خارجه کشورمان همجنین در ادامه این نشست خبری که با 
حضور خبرنگاران داخلی وخارجی به مدت بیش از 6۰ دقیقه به طول انجامید، در 
پاسخ به سوالی مبنی بر این که جان بولتن مدعی شده که ایران به دنبال این است 
که در نتایج انتخابات میان دوره ای کنگره آمریکا اثرگذاری کند، گفت: ما یک مثل 

معروف داریم که می گوییم کافر همه را به کیش خود  می خواند. 
وی همچنین در مورد اظهارات اخیر فواد معصوم رییس جمهور عراق مبنی 
بر این که قرار است هیاتی از عراق به زودی راهی تهران شود تا در مورد جلوگیری 
از تاثیر تحریم ها بر روابط دو کشور رایزنی و گفت وگو کند، تاکید کرد: روابط ایران 

و عراق روابط خوبی است. همکاری های جدی بین دو کشور وجود دارد. 
وی افزود: این روزها شاهد تلاش احزاب و گروه های سیاسی در عراق برای 
تشکیل دولت جدید در این کشور هستیم. ما منتظر این هستیم که دولت جدید 
در عراق شکل بگیرد و قطعا بعد از عبور از وضعیت فعلی با جدیت بیشتری 

می توانیم همکاری های دو کشور در بخش خصوصی و دولتی را دنبال کنیم. 
زمان  آیا  این که  مورد  در  همچنین  کشورمان  خارجه  وزارت  سخنگوی 
رسیدگی به شکایت ایران از آمریکا در دادگاه لاهه در مورد توقف دو میلیارد دلار 
از دارایی های ایران توسط دولت واشنگتن مشخص شده است یا نه، گفت: تعیین 
وقت برای رسیدگی به این شکایت صورت گرفته، این که چه زمانی طرف ایرانی و 

طرف آمریکایی باید صحبت کنند نیز مشخص شده است. 
وی همچنین در ارتباط با مشارکت ایران در بازسازی سوریه و رقابتی که به 
نظر می رسد بین ایران، روسیه و عربستان سعودی برای حضور در بازار سوریه به 
وجود آمده است، گفت: ما امیدواریم که روند ثبات و بازگشت صلح به سوریه هر 
چه زودتر نهایی شود و شاهد تحقق صلح در این کشور باشیم به نحوی که شرایط 

برای بازسازی این کشور فراهم شود. 
وی ادامه داد: در زمینه مبارزه با تروریسم ایران به دعوت دولت سوریه با 
این کشور همکاری کرد و قطعا در مرحله ی بازسازی نیز ما در کنار دولت و ملت 
سوریه خواهیم بود. امیدواریم بتوانیم در یک فرآیند سازنده در این امر مشارکت 
داشته باشیم. به خصوص بخش خصوصی  کشور بتواند در این امر مشارکت جدی 

داشته باشد. 
سخنگوی وزارت خارجه کشورمان همچنین در مورد زمان دقیق برگزاری 
اجلاس سران سه کشور ایران، روسیه و ترکیه در تهران و مکانیزم برگزاری این 
نشست، خاطر نشان کرد: تصور می شود، اجلاس سران سه کشور در شهریورماه 
در ایران برگزار شود. مقدمات این نشست در حال فراهم شدن است. نشست صبح 
نشست مهمی است و همان طور که اشاره کردم بخش های ذیربط فعالیت های 

خود را برای برگزاری این نشست آغاز کرده است. 
وی با بیان این که »وقتی زمان قطعی نشست روشن شد آن را اطلاع رسانی 
خواهیم کرد«، ادامه داد: فکر می کنم در حال حاضر صحبت در مورد مکانیزم این 
نشست و برنامه ریزی های مرتبط با آن زود است. همان طور که گفتم برنامه ریزی ها 

در حال انجام است و هر موقع که نهایی شد، به اطلاع مردم می رسانیم. 
 وی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر این که به رییس سازمان محیط 
زیست چندی پیش اعلام کرده بود که آتش سوزی رخ داده در هورالعظیم عمدی 
بوده و دولت عراق برای خاموش کردن این آتش سوزی در روزهای ابتدایی این 
موضوع همکاری جدی با ایران نداشته است و آیا وزارت خارجه در جریان این 
موضوعات است؟ گفت: این یک موضوع فنی است و بهتر است که در این ارتباط 

از سازمان محیط زیست اطلاعات بیشتر را کسب کنید. 

پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی به حجاج بیت الله الحرام:

سیاست آمریکا جنگ افروزی و کشتار مسلمانان به دست یکدیگر است

ظریف در گفت وگو با سی ان ان:

آمریکایی ها باید از خواب ناز بیدار شوند

واکنش تهران به ادعای جدید »جان بولتون«

خبر۲روزنامهاخبار صنعت   سه شنبه  ۳0مرداد   ۱۳۹۷    شماره ۹۹۳ اخبار

معاون اول رییس جمهوری گفت: با تمرکز ویژه ای که از طریق اجرای 
شد،  ایجاد  اقتصادی  مختلف  های  بخش  بر  مقاومتی  اقتصاد  های  پروژه 

تاب آوری اقتصاد کشور افزایش یافت.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، جلسه ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی ظهر دیروز )دوشنبه( به ریاست معاون اول رییس 

جمهوری برگزار شد.
کلی  های  سیاست  ترین هدف  مهم  جلسه  این  در  جهانگیری  اسحاق 
اقتصاد مقاومتی را مقاوم سازی اقتصاد کشور برابر تکانه های خارجی عنوان 
بود  اقتصاد کشور  بر  تکانه ای  بهای نفت در سال ۹۴  افزود: کاهش  کرد و 

که توانستیم با بهره گیری از ظرفیت اقتصاد مقاومتی آن را مدیریت کنیم.
با تحریم های یک جانبه آمریکا  ادامه داد: در حال حاضر نیز که  وی 
اقتصاد  های  پرتو سیاست  در  که  کنیم  عمل  نحوی  به  باید  مواجه هستیم 
مقاومتی با افزایش تاب آوری اقتصاد کشور بتوانیم با تحریم ها مقابله کنیم.

معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: با تمرکز ویژه ای که از طریق 
اجرای طرح های اقتصاد مقاومتی بر بخش های مختلف اقتصاد کشور ایجاد 
از  برداری  بهره  با  مثال  عنوان  به  که  یافت  افزایش  اقتصاد  تاب آوری  شد، 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس، بخش زیادی از نیاز بنزین کشور با اتکا به توان 
داخلی تامین شده و فرصت از دشمنان برای اعمال فشار بر کشور از طریق 

تحریم بنزین سلب شده است.
بالایی  کیفیت  از  داخل  تولید  بنزین  که  این  یادآوری  با  جهانگیری 
استاندارد  با  تولیدی مطابق  بنزین  برخوردار است، خاطرنشان کرد: کیفیت 
جهانی است و با آلایندگی و مسائل زیست محیطی بنزین پتروشیمی که در 

دوره گذشته تولید می شد، همراه نیست.
وی همچنین به دستاوردهای حاصل شده در زمینه امنیت غذایی اشاره 
کرد و اظهار داشت: بهبود شاخص های امنیت غذایی در کشور تا حد زیادی 

نتیجه اجرای طرح های اقتصاد مقاومتی در بخش کشاورزی است.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: البته در برخی دیگر از حوزه ها 
نظیر شفافیت به رغم دستاوردهای مثبت در بخش طراحی سامانه ها و دولت 
الکترونیک که با ثمرات بسیار مثبتی همراه بوده، اما هنوز طرح ها و برنامه 
ها به صورت کامل اجرایی نشده و همچنان نیازمند پیگیری هایی جدی برای 

تحقق شفافیت در جهت پیشگیری از فساد و رانت در کشور هستیم.
مشارکت  با  خواست  مقاومتی  اقتصاد  ستاد  دبیرخانه  از  جهانگیری 
اقتصاد  آوری  تاب  میزان  دستگاه های ستادی، گزارش دقیقی در خصوص 
کشور برابر تکانه های خارجی تهیه و میزان موفقیت عملکرد دولت در اجرای 

اقتصاد مقاومتی را در بخش های مختلف مشخص کنند.
معاون اول رییس جمهوری در ادامه به گزارش ارائه شده درباره عملکرد 
برنامه های وزارت  از جمله  اجرای مصوبات دستگاه های اجرایی مختلف و 
وزارت  گفت:  و  کرد  اشاره  برق  قطعی  از  ناشی  مشکلات  از  گذر  برای  نیرو 
نیرو طرحی را برای تابستان سال آینده تدوین کرده تا با مشکل قطع برق 
مواجه نشویم که لازم است همه دستگاه های ذیربط همچون سازمان برنامه 
و بودجه و صندوق توسعه ملی همکاری لازم را برای هر چه بهتر اجرا شدن 

این برنامه با این وزارتخانه انجام دهند.
نقل  و  حمل  وضعیت  درباره  ستاد  دبیرخانه  گزارش  به  همچنین  وی 
نقل  و  در صنعت حمل  تحریم  از  ناشی  پیامدهای  و  اثرات  و  کشور  هوایی 

هوایی اشاره و تصریح کرد: صنعت حمل و نقل هوایی از بخش های مهم و 
حساس کشور است و با توجه به اینکه هم با ایمنی مردم در ارتباط است و 
هم بخشی از حمل و نقل کشور در این بخش انجام می شود، لازم است نهایت 

تلاش را بکار گیریم تا از این صنعت محافظت کنیم.
رییس ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی تاکید کرد: باید در دوره تحریم 
از بخش های حساس و مهم کشور به خوبی حفاظت کنیم و زمینه استمرار 

فعالیت این بخش ها را فراهم آوریم.
از سوی رییس سازمان  یادآوری پیشنهادات مطرح شده  با  جهانگیری 
هواپیمایی کشوری برای حل مشکلات حوزه حمل و نقل هوایی بر لزوم تلاش 
در جهت حل این مسائل و لزوم طرح این پیشنهادات در جلسه ستاد مقابله 

با تحریم برای اتخاذ تصمیمات راهگشا تاکید کرد.
وی در بخش دیگری از سخنان خود دبیرخانه این ستاد را موظف به 
ارائه گزارش های هفتگی از عملکرد دستگاه های مختلف در زمینه اقتصاد 

مقاومتی به وی کرد.
به گزارش  این جلسه  نیز در  اسلامی  اول مجلس شورای  نایب رییس 
عملکرد دستگاه های اجرایی در تحقق اقتصاد مقاومتی اشاره کرد و گفت: 
در  تعیین شده  اهداف  به  ایم  توانسته  میزان  چه  تا  که  شود  باید مشخص 
و  رو  پیش  موانع  باید  و  شویم  نزدیک  مقاومتی  اقتصاد  کلی  های  سیاست 

اقدامات لازم برای تحقق کامل اهداف این سیاست ها نیز مشخص شود.
خصوص  در  دقیق  رسانی  اطلاع  لزوم  بر  همچنین  پزشکیان  مسعود 
واقعیت ها به مردم تاکید کرد و افزود: شرایط جدید کشور باید به درستی به 

اطلاع مردم برسد و مشکلات باید با مردم درمیان گذاشته شود.

جهانگیری: تاب آوری اقتصاد کشور افزایش یافت


